
50 anys de Dagoll Dagom, la 
companyia de teatre musical 

referent a Catalunya

50 ANYS

La companyia de teatre Dagoll Dagom 
celebra el seu 50è aniversari i es despedeix per sempre dels 

escenaris amb l’última reposició de ‘Mar i cel’
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Dagoll Dagom, un fenomen sorgit 
del teatre independent
Des dels seus inicis als anys 70 fins a convertir-se en un referent del teatre català, la 
companyia ha marcat una època amb 34 espectacles, 5 sèries de televisió i milions d’espectadors

prometre’s, i va ser quan hi va haver 
un gran canvi en la plantilla de la 
companyia per poder anar a recórrer 
l’Estat amb aquest primer èxit. Aquí 
és quan apareixen Anna Rosa Cisque-
lla, Joan Lluís Bozzo i Miquel Periel. 
Apassionats del teatre, van formar 
part de la cooperativa que es va crear 
aleshores i per on anaven passant ac-
tors i actrius, que s’organitzaven en-
tre tots segons les habilitats de cadas-
cun. “Per exemple, en aquell moment, 
el Miquel s’ocupava més de portar els 
diners, perquè havia treballat en una 
empresa d’assegurances i sabia més 
o menys fer quatre números, que ara 
ja no sap fer, ha ha. I jo, bàsicament, 
venia els bolos. Jo me’n recordo, sor-
tir vestida d’uniforme de nena de No 
hablaré en clase fins a una cabina, 
perquè llavors hi havia cabines, evi-
dentment, a trucar als bolos. I ens 
repartíem la feina, i érem una coope-
rativa”, explica Anna Rosa Cisquella. 

Tots tres van representar les obres 
No hablaré en clase, Antaviana, Nit 
de Sant Joan, Glups! i El Mikado. En 
aquell moment, la companyia ja tenia 
fama i cada vegada era més professio-
nal. Això suposava més organització, i 
com que els tres ja tenien antiguitat i 
sabien que d’allà no en volien marxar, 
van crear una societat anònima des-
prés d’El Mikado, on en Joan Lluís 
Bozzo va agafar el rol de director 
d’escena; l’Anna Rosa Cisquella, el de 
producció executiva, i en Miquel Pe-
riel, la direcció de càsting i escènica.

Des de llavors fins ara, ells han sigut 
els encarregats de dirigir la com-
panyia i han produït en total 34 es-
pectacles i 5 sèries de televisió i han 
fet 8.270 funcions amb un total de 
4.700.000 espectadors. I tot això, sen-
se comptar les funcions i el públic to-
tal de Mar i cel d’aquest 2024.

Actualment, Joan Lluís Bozzo i Mi-
quel Periel estan jubilats, però Cique-
lla ha lluitat per poder tornar a pujar 
Mar i cel als escenaris i el dirigirà 
amb en Periel i, acabat l’espectacle, 
tancaran la barraca als seus 50 anys 
de trajectòria.

Si ens situem a la Catalunya dels anys 
70, ens trobem al voltant de la mort 
de Franco, o sigui, final de la dictadu-
ra, i en un moment en què sorgeix el 
fenomen del teatre independent, un 
moviment teatral que es reivindicava 
en contra de la censura, a favor de la 
llibertat d’expressió i amb una total 
implicació política en la lluita anti-
franquista.

Durant aquest moviment, van sorgir 
moltes companyies com Els Joglars, 
Comediants, Grup 69, La Claca i tam-
bé Dagoll Dagom, que més tard in-
fluirien en grups posteriors com La 
Cubana, La Fura dels Baus o Tricicle.

Amb la mort de Franco el 1975, Es-
panya va començar un procés de tran-
sició cap a la democràcia, cosa que 
va suposar més llibertat d’expressió 
i menys censura. Això va permetre 
una major exploració artística i un 
renaixement cultural, especialment 
a Catalunya, on el català va tornar a 
tenir un paper central en la vida pú-
blica i, consegüentment, sobre els es-
cenaris.

Dagoll Dagom va ser fundada con-

cretament l’any 1973 per Joan Ollé 
(1955-2022), actor i director català, 
llicenciat en filologia per la UAB i en 
art dramàtic per l’Institut del Teatre. 
Aquell any, amb els seus companys 
de classe, van decidir crear la com-
panyia, amb la qual van representar 
la primera obra l’any 1974, que recu-
perava els poemes de Yo era un ton-
to y lo que he visto me ha hecho dos 
tontos de Rafael Alberti. Més tard, el 
1975, van realitzar un espectacle que 
tractava sobre l’obra Nocturn per a 
acordió, de Salvat-Papasseit. I final-
ment, l’any 1977, va escriure junta-
ment amb Josep Parramon (un dels 
companys de la UAB) l’obra que els va 
portar a la fama: No hablaré en clase.

Amb aquest espectacle el grup va 
haver de professionalitzar-se i com-
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La companyia ha 
produït un total de 34 
espectacles i 5 sèries de 
televisió i ha fet 8.270 
funcions amb un total de 
4.700.000 espectadors al 
llarg dels 50 anys.

EVA OJALVO
Girona

ELABORACIÓ PRÒPIALínia del temps per situar Dagoll Dagom en 
la història
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Aquest passat 2023 van estrenar 
L’alegria que passa, una adapta-
ció de l’obra de Santiago Rusiñol... 
Com va sorgir la idea?
Després de Maremar (2018), vaig 
tenir molt bon feeling amb l’Ariad-
na Peya i amb l’Andreu Gallén, i vaig 
quedar molt contenta de l’empremta 
que havíem donat a l’espectacle. Per 
això els vaig dir que m’agradaria que 
tornéssim a fer un espectacle junts. I 
quan va començar la pandèmia, me’n 
vaig recordar que havíem tingut en 
cartera, fa molts anys, L’alegria que 
passa de Rusiñol. I de sobte vaig pen-
sar que en aquell moment tots els ac-
tors estaven parats, pel confinament, 
i semblava que el teatre s’havia mort. 
I ho vaig relacionar amb la història 
de L’alegria que passa, una compan-
yia que arriba a un poble i tal i tal... 
La vaig recuperar, la vaig tornar a lle-
gir, i vaig dir, ostres, això segurament 
té una possibilitat, perquè com que 
és molt curta, se’n pot fer un musical 
sense que duri quatre hores. Llavors 
vaig trucar a l’Ariadna i a l’Andreu des 
d’Alp, a on estava confinada. Els vaig 
dir que es llegissin l’obra perquè pen-
sava que tenia possibilitats. Se la van 
llegir, i van dir, sí, sí, sí, sí, ho veiem, 
ho veiem. Llavors vam començar a 
pensar en qui podia escriure el text 
i vam donar-hi voltes fins que vam 
proposar-l’hi a en Marc Rosich, que 
va dir que sí que volia fer-ho. I així 
va començar, i va ser un procés llarg, 
eh, perquè aquest espectacle, vull dir, 
transformar-lo ha sigut...

Hi ha alguna clau perquè una idea 
funcioni?
Bé, la clau és donar-hi moltes voltes. 
També crec molt en l’equip. En què 
entre tots, entre totes les opinions, al 
final s’arriba a un consens sobre què 
pot ser millor.

Què és el més important per acon-
seguir connectar amb el públic?
Primer de tot, tenir la voluntat de 
connectar-hi. Perquè hi ha molts 
creadors que no connecten perquè 
no s’ho plantegen com una voluntat. 
Per mi, sempre és prioritari això. I 
és molt difícil. I això ho hem aconse-
guit. I això és el que em fa més feliç 
a mi, que sigui tan transversal i que 

sigui també a tots els pobles. Perquè 
no és una cosa enfocada només, per 
exemple, a la gent del Lliure o la gent 
urbanita, o la gent aquesta que es con-
sidera més intel·lectual. Ha funcionat 
a tots els pobles molt bé. La gent s’ha 
posat dreta a tot arreu. Això per mi, 
fins i tot, ha sigut sorprenent.

Com va ser la rebuda de L’alegria 
que passa?
El dia de l’estrena va ser brutal; la re-
buda, enorme. Ja l’havíem fet a Rubí, i 
a Rubí ja va funcionar molt bé. I l’Àn-
gel Llàcer, que és amic del gran An-
dreu Gallén, va venir sol amb l’Ivan 
Labanda, i va dir que seria un exitàs. 
Allà, nosaltres estàvem encara molt 
acollonits. Però, bé, la veritat és que 
la rebuda ha sigut sempre molt bona 
a tot arreu. Jo crec que és un premi 
a l’esforç de l’entrega que hem tin-
gut, també, perquè ho hem donat tot 
en l’espectacle. O sigui, l’Andreu s’hi 
ha deixat la pell per la música, per les 
lletres. L’Ariadna se l’ha deixat per les 
coreografies, perquè és una persona 
molt entregada... Tothom hi ha posat 
una energia al cent per cent.

Quina és l’essència que identifica la 
trajectòria de la companyia?
El nostre segell ha sigut la voluntat, 
primer de tot, de recuperar el públic, 

perquè, quan vam començar, hi havia 
molt pocs teatres a Barcelona i gai-
rebé cap en català. I, per altra banda, 
també et dic una cosa que pensava 
l’altre dia: que el nostre orgull és fer 
coses molt diferents però amb una 
identitat pròpia.

 

Com creu que va contribuir i con-
tribueix a la cultura popular cata-
lana i al teatre musical Dagoll Da-
gom?
Crec que hem contribuït a fer que 
Barcelona sigui una ciutat, per la di-

mensió que té, molt teatral. És a dir, 
que molta gent va al teatre. I una de 
les altres coses a la qual hem con-
tribuït és que la gent jove es prepari 
molt. Tècnicament s’ha elevat molt 
el nivell. Molta gent que ha estudiat 
aquí, ara està treballant a Madrid fent 
musicals. També hem contribuït a 
dignificar la professió: nosaltres som 
socis d’una escola que es diu Eòlia 
(Centre Superior d’Art Dramàtic) i 
això, d’alguna manera ha estat un 
camí que ha ajudat molta gent a for-
mar-se. Perquè els ensenyaments de 
l’escola ja són considerats una carrera 
universitària i els pares ho veuen una 
formació seriosa. Ara, fins i tot, hi ha 
molts pares que diuen als seus fills 
que facin teatre i, per tant, el canvi és 
molt gran.

I com creu que està el panorama 
del teatre català actual? 
Jo crec que per una banda hi ha una 
part molt dinàmica que són aquests 
joves dramaturgs, que fan coses de 
petit format. En aquest format hi ha 
força gent. Però en el gran format no. 
Per dos motius: primer, perquè no hi 
ha diners. I segon, perquè no hi ha 
gent preparada per fer-los. Només 
hi ha Focus, que és la gran produc-
tora. I els únics que queden que fan 
grans espectacles són la companyia 
La Cubana. I després no hi ha ningú 
més. Bé, sí, hi ha l’Àngel Llàcer, que fa 
franquícies. Però espectacles de crea-
ció no n’hi ha. Hi ha molts creadors 
que s’atreveixen a escriure coses per 
a dues, tres, quatre persones. Hi ha 
hagut un creixement de sales petites, 
però, en canvi, hi ha poques produc-
cions que vagin al Teatre Victòria, o 
que vagin, fins i tot et diria, al Teatre 
Poliorama, que té un aforament de 
set-centes butaques. No hi ha diners 
i no hi ha preparació.

Vostè continuaria endavant amb 
Dagoll Dagom?
Bé, jo probablement sí. Sí. Però, és 
clar, també m’he involucrat amb l’Es-
pai Texas i allà hi ha possibilitats de 
fer coses. També tinc ganes de fer 
coses més petites, amb gent jove, on 
potser puc continuar amb producció, 
però d’un altre tipus. Els espectacles 
grossos et demanen una dedicació 
molt gran. Per exemple, la producció 
és molt bèstia, i més, ara, que estic 
sola. Ara, coses petites, sí.

“L’orgull és fer coses molt diferents però 
amb una identitat pròpia”

Entrevista a Anna Rosa Cisquella, sòcia directora de Dagoll Dagom

“Hi ha hagut un 
creixement de sales 
petites, però, en canvi, 
hi ha poques produccions 
que vagin al Victòria, o 
fins i tot et diria, al 
Poliorama, que té un 
aforament de set-centes  
butaques. No hi ha diners 
i no hi ha preparació.”

Anna Rosa Cisquella ARXIU



L’alegria ja ha passat
‘L’alegria que passa’ de Dagoll Dagom ha passat per tots nosaltres, ens ha 
remogut i ha marxat deixant-nos una profunda reflexió 

Ara que s’acosta la recta final de Dagoll 
Dagom no me’n puc estar de parlar de 
l’última obra de creació de la compan-
yia, L’alegria que passa. És inevitable 
pensar que una persona a qui li agrada 
el teatre musical com a mi, l’últim es-
pectacle de creació de la companyia no 
li serà una obra completíssima, que no 
el deixarà indiferent i que voldrà reveu-
re-la tantes vegades com sigui possible 
i, encara més, sabent que Dagoll Dagom 
abaixa la persiana definitivament. Jo 
mateixa l’he vista tres cops a l’escena-
ri i cada vegada he descobert alguna 
versió nova, ja sigui per alguna substi-
tució d’algun actor o actriu; pel canvi 
d’escenari; perquè em vaig fixar més en 
un dels personatges que en l’altre, o bé 
perquè cada vegada em sabia millor to-
tes les cançons i les cantava dins el meu 
cap. I és que la companyia catalana, un 
cop més, ens ha sorprès amb el seu in-
negable talent, tant en l’àmbit directiu 
com en l’escènic.

L’obra és una adaptació de l’obra teatral 
L’alegria que passa de Santiago Rusi-
ñol i tracta sobre un poble monòton i 
industrial que veu trencada la seva ru-
tina laboral amb l’arribada d’un gran 
espectacle musical d’una companyia 
ambulant. Aquesta companyia la con-
tracta l’alcalde del poble, que és també 
el propietari de l’única fàbrica en tota 
la població i, tanmateix, és el pare d’en 
Joan (Pau Oliver), un dels personatges 
principals que s’està a punt de casar 
amb la Lina (Júlia Genís). La història es 
complica per a aquests dos personatges 
amb l’arribada de la companyia, ja que 
en Joan s’enamora de la Zaira (Mariona 
Castillo), l’estrella de la companyia, que 
també té parella, en Puck (Jordi Coll), 
que és el mànager que la maltracta con-
tínuament, lligant-la a la companyia 
sense altra opció. Paral·lelament, els 
protagonistes principals tenen un con-
flicte interior perquè un d’ells, en Joan, 
vol perseguir els seus somnis i marxar 
ben lluny de la ciutat i, en canvi, la Zaira 
vol deixar el món de l’espectacle per te-
nir una vida simple i senzilla en un lloc 
fix.

Es tracta d’una bona adaptació, ja que 
Marc Rosich agafa el text i el transfor-
ma en una obra totalment contemporà-
nia, contemplant els paral·lelismes de 
la societat d’aleshores amb l’actual, ni 
més ni menys que 126 anys després. Tot 
i això, és cert que fugen força de l’obra 

de Rusiñol. A l’adaptació de Rosich s’hi 
afageixen les coreografies de l’Ariadna 
Peya i les músiques de l’Andreu Gallén, 
que es fusionen i es fonen en la drama-
túrgia formant un tot únic.

L’obra comença a un nivell altíssim. En 
Nil (Eloi Gómez), que fa de narrador, 
introdueix l’espectador a la història 
amb la primera cançó del musical, Po-
ble gris on ja es pot començar a veure 
que els actors, escenografia, coreogra-
fies i música tenen una qualitat impres-
sionant. 

Aquí entra també un factor que no po-
dem deixar passar per alt. I és que els 
nou actors que formen l’espectacle ho 
fan tot: canten, ballen, interpreten i 
toquen instruments. Es van alternant 
sobre l’escenari desdoblant-se entre els 
personatges de la companyia ambulant 
i els del poble gris. I mentre un canta, 
els altres toquen la guitarra o el piano 
o fan una coreografia fantàstica per 
acompanyar-lo, i després, el que canta-
va passa a tocar el piano perquè l’altre 
balli i canti i així successivament, mos-
trant el gran talent i la versatilitat dels 
diferents actors i actrius i fent entre-
veure que les escoles de teatre, teatre 
musical, interpretació, dansa... estan 
formant cada vegada millor els seus 
alumnes, en molts àmbits diferents, per 
convertir-los en artistes complets. La 
Júlia Genís, en Pau Oliver, l’Eloi Gómez 
i en David Pérez-Bayona ens mostren 
que, tot i la seva joventut, són artistes 
excepcionals i brillants. 

Així doncs, la companyia torna a apos-

tar, després de Cop de rock, per la Ma-
riona Castillo, que interpreta el perso-
natge de la Zaira. Podem dir que la seva 
tècnica vocal és deliciosa, fins i tot quan 
a la cançó Atura aquestes mans se la van 
passant com una estrella de rock per 
sobre les mans de la companyia i que-
da gairebé de cap per avall. Emociona i 
impressiona amb cada una de les peces 
que canta.

L’Àngels Gonyalons és increïble. De-
mostra els seus anys de professionali-
tat a dalt de l’escenari com ho feia anys 
enrere, però ara amb tota una història 
al darrere que l’ha omplert de coneixe-
ment perquè aquest paper li quedi 
brodat. Se li pot entreveure la felicitat 

d’interpretar els seus dos personatges 
en l’esplendor dels seus moments més 
rellevants de l’espectacle. Com quan ha 
de fer un diàleg entre els seus dos perso-
natges i s’ha de dividir fent un monòleg 
entre els dos, amb tan sols el gest de 
treure’s una jaqueta. O com ens deixa 
de sorpresos amb el número de cabaret 
que fa juntament amb en Pol Guimerà i 
en Basem Nahnouh, on ningú diria que 
aquest any ha celebrat 60 anys.

No voldria deixar d’esmentar com en 
són de brillants els dos ballarins per 
excel·lència de l’espectacle, en Pol Gui-
merà i en Basem Nahnouh, que inter-
preten amb una dansa contemporània 
una de les peces més reflexives de l’es-
pectacle, que és Ocells de fang, ocells 
de pas, on entrellacen els seus cossos 
il·lustrant així la cançó, que parla de te-
nir somnis, de voler fer-los realitat i de 
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la llibertat, i per altra banda, de la gàbia, 
les pors, d’estar atrapats en la nostra 
rutina i del vertigen de sortir-ne. Creen 
una màgia que et posa els pèls de punta.

Així doncs, després del que he pogut 
veure sobre l’escenari, de veure que els 
actors i actrius que estan sortint de les 
escoles són excepcionals i professio-
nals més que mai, i de veure que hi ha 
un Marc Rosich, un Andreu Gallén i 
una Ariadna Peya, no en tinc cap dubte, 
i em deixa molt tranquil·la, que Dago-
ll Dagom marxa sabent que hi ha unes 
ganes de crear molt fortes i uns profes-
sionals que seguiran el llegat que deixa 
la gran companyia de teatre musical ca-
talana.
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Fins que van quedar 150 persones, 
que són els que vam anar a veure pre-
sencialment. Molta gent dels que no 
vam triar també estaven bé. El que 
passa és que vam anar a triar el mi-
llor dels millors. És tremendo. Sem-
pre el pitjor dels càstings és dir que 
no a algú que creus que et podria fer 
el paper perquè només pots triar-ne 
un, entens? Això és la part més des-
agradable dels càstings. Dir que no a 
segons qui.

I què busquen en els diferents ac-
tors i actrius? O sigui, vostè en què 
es fixa, per exemple, per agafar 
algú en un càsting?
Primer em fixo que canti bé. Que can-
ti bé el personatge, que l’interpreti bé, 
i després també en el físic, que és im-
portant, perquè és clar, has de fer una 
composició de tots els físics: de cada 
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Vostè va actuar al primer Mar i cel 
l’any 1988, protagonitzant el per-
sonatge de Don Carles, el virrei de 
València. Com va ser aquella expe-
riència? Quants anys tenia llavors?
Sí, Don Carles era el pare de la Blanca 
(la Gonyalons, en aquell moment). Jo 
en tenia 39. Llavors érem molt joves, 
tots. Però bé, jo ja venia de fer El Mi-
kado, que era una comèdia. I llavors 
em va tocar fer el dolent. Que ja ho 
havia fet, eh? L’any 1976 amb en Boz-
zo vam fer un Mar i cel de text i allà, 
amb 26 anys, ja vaig fer de Don Car-
les. En aquella representació, en Saïd 
i la Blanca tenien 6 anys menys que jo. 
Sempre he tingut pinta de més gran, 
com que portava barba i tot això, bé. I 
m’ho vaig passar molt bé fent de Don 
Carles. Va ser meravellós. Aquell Mar 
i cel era una experiència tan impor-
tant per a tots nosaltres... Era com una 
prova de foc que per a tots els que hi 
vam estar implicats va ser brutal viu-
re-ho.

Es van arriscar molt fent aquest 
musical? Hi van invertir molts di-
ners.
Sí, és clar. Tots els diners, sí. Però això 
ho hem fet sempre, eh? Sempre ens 
hem gastat el que teníem. Més diners, 
més inversió.

I quin nivell de cant hi havia en 
aquell moment?
Allà eren més aviat actors que can-
taven. Més que grans cantants, eren 
actors que cantaven. Però els prota-
gonistes cantaven molt bé. De fet, la 
Gonyalons ja tenia una mica d’expe-
riència. Havia fet La botiga dels ho-
rrors. I el Carlos Gramaje ja era músic, 
tenia la carrera de música, la carrera 
de guitarra. Havia cantat al cor de 
l’òpera de València. Els personatges 
més importants eren cantants ja amb 
garanties. Com la Isabel Soriano, que 
feia d’Idriss. Vaig fer una barreja d’ac-
tors cantants i alguns cantants que 
passaven a ser actors.

Com va sorgir la idea de Mar i cel? 
Ja venia del text aquell que havien 
treballat amb en Bozzo?
Bé, allò estava guardat en un calaix, 
com si diguéssim, no? Perquè, és clar, 
allò no era un musical, era un text. 

Era el Mar i cel original de text. Però 
nosaltres volíem fer Els Miserables. 
Vam anar a veure el productor d’Els 
Miserables, que ens va rebre molt 
amablement i tal, però vam veure que 
l’espectacle havia de ser igual que el 
seu. Havia de ser una franquícia, com 
s’ha fet després amb tants musicals. 
Volien que ho féssim nosaltres, però 
exactament amb el control d’ells, tot 
d’ells i el mateix. És clar, a nosaltres 
això no ens interessava. I com que vo-
líem un musical així, de gran format, 
donant voltes, voltes... Vam dir, escol-
ta, el Mar i cel, que ja el coneixem, 
pot ser un gran musical. Té molts in-
gredients, no? Una història com un 
Romeu i Julieta. Amb un alto català 
clàssic, amb el Guimerà, que és dels 
millors que hem tingut mai. I vam 
pensar que era l’obra adequada, i aquí 
ens hi vam ficar i hi vam estar. Vaig 
contactar amb en Bru de Sala perquè 
fes el text, i vam fer la dramatúrgia 
entre tots. Afegint-hi personatges. I 
vam decidir que faríem això, i va sor-
tir un gran musical.

Qui va tenir la idea de tornar a fer 
Mar i cel per quarta vegada?
L’Anna Rosa. El Bozzo i jo ja estàvem 
jubilats. I va dir, per acomiadar-nos 
hem de fer el Mar i cel. I nosaltres, ai 
no quina mandra, no? Una altra vega-
da!? I l’Anna Rosa ens va conquistar.

I com ha sigut tornar a treballar 
amb ella?
Bé, jo mai he deixat de fer-ho, eh? En 
Bozzo es va distanciar una mica més, 
però jo, per exemple, durant L’alegria 
que passa, vaig estar en algunes reu-
nions de la dramatúrgia, i tres setma-
nes abans me’n vaig anar a Rubí, allà 
on estaven assajant, i a partir d’allà 
ja hi vaig estar cada dia. És que, és 
clar, jo m’hi enganxo, saps? I llavors 
opines i tal... I bé, quan t’hi fiques és 
apassionant. Jo he estat al costat de la 
companyia tota l’estona.

Com van anar els càstings per 
aquest últim Mar i cel? Com està el 
talent avui en dia? Imagino que des 
del 1988 ha canviat.
Brutal. Pensa que es van presentar 
unes mil persones, al càsting. Enviant 
el vídeo. Entre quatre o cinc ens els 
vam distribuir, revisant-los tots. I dels 
que fèiem una primera tria, se’ls mi-
raven els altres per anar descartant. 

personatge en tries potser dos o tres, i 
quan tens una mica el conglomerat de 
tots, veus quin va millor i quin no tan 
bé. És tot un procés. Però bé, he de dir 
que jo també segueixo la intuïció.

I què és el que creu que enganxa 
més de Mar i cel perquè hagi sigut 
un èxit tan gran?
La història. La història és una his-
tòria fascinant. A més que no passa 
de moda, perquè, per desgràcia, cada 
vegada que l’hem fet estava d’actuali-
tat històrica. O sigui, sempre aquesta 
cosa entre religions es manté. I des-
prés, bé, la música d’en Guinovart, 
que és apassionant.

I quin és el públic clau de Mar i cel? 
A quin públic es dirigeixen?
Nosaltres sempre hem tingut la fi-
losofia de dirigir-nos al gran públic.  
Nosaltres mai hem volgut fer espec-
tacles per minories. Sempre hem vol-
gut recuperar el públic... Quan vam 
començar, el teatre català no tenia 
gaires funcions, ni gaire públic. No-
saltres vam dir, hem de fer coses que 
ens siguin interessants però que tam-
bé interessin al públic. No els ho hem 
de posar difícil. Es tracta de no fer co-
ses estranyes, per així poder recupe-
rar el gran públic. I sempre hem fet, 
pràcticament, per a totes les edats. I 
el Mar i cel té això: és una història que 
la poden veure des dels nens fins als 
avis. I, és clar, com que l’hem fet tan-
tes vegades ha passat ja per diverses 
generacions.

“Quan t’hi fiques és apassionant. Jo he estat 
al costat de la companyia tota l’estona”

Entrevista a Miquel Periel, soci director de Dagoll Dagom

“Nosaltres sempre 
hem tingut la filosofia 
de dirigir-nos al gran 
públic. Nosaltres mai 
hem volgut fer 
espectacles per 
minories. Sempre hem 
volgut recuperar el 
públic...”

Miquel Periel ARXIU

EVA OJALVO Girona



50 anys d’històries
Un recorregut pels 50 anys de la companyia per conèixer els diferents personatges 
dels icònics espectacles

EVA OJALVO Girona

Molts de vosaltres haureu vist si més 
no un espectacle de Dagoll Dagom. 
Un recorregut de 50 anys de vida 
dona per explicar moltes històries i 
per arribar a diverses generacions. 
Aquí trobareu un recorregut per al-
guns dels espectacles de la compan-
yia, perquè els conegueu, en sapigueu 
curiositats i no us en pugueu estar de 
mirar-los o remirar-los.

1974 - Yo era un tonto y lo 
que he visto me ha hecho 
dos tontos
La primera història que va explicar la 
companyia va anar a càrrec de Joan 
Ollé (1955-2022), el creador de Da-
goll Dagom. L’obra titulada Yo era un 
tonto y lo que he visto me ha hecho 
dos tontos era un conjunt de poesies 
escrites per Rafael Alberti l’any 1929 
que retia homenatge als còmics del 
cinema.

1977 - No hablaré en clase
No hablaré en clase va ser el primer 
“boom” de la companyia. Relatava 
moments de l’escola de l’època fran-
quista i els records d’infància viscuts. 
L’obra va ser un punt d’inflexió a la 
companyia, ja que gràcies al gran èxit 
de l’espectacle, van haver de plan-
tejar-se dedicar-se exclusivament a 
l’obra i marxar arreu d’Espanya a fer 
gira. Aquí és quan apareixen en el 

camí de Dagoll Dagom els tres socis 
que l’han dirigit durant aquests anys: 
Joan Lluís Bozzo, Anna Rosa Cisque-
lla i Miquel Periel, que van haver de 
substituir algun dels actors i van em-
prendre la carrera artística que els ha 
dut fins on són ara.

1978 - Antaviana
Amb Antaviana podem començar a 
veure el prestigi i el segell de la com-
panyia. L’obra tracta sobre un conte 
de Pere Calders (1912-1994), un es-
criptor que va ser pilar de la literatura 
catalana. Una obra que no hauria si-
gut el mateix sense el cantautor Jau-
me Sisa, que va omplir l’espectacle 

de músiques màgiques que deixaven 
entreveure un nou inici de Dagoll Da-
gom. En aquest punt, la companyia 
comença a treballar amb els escenò-
grafs Isidre Prunés i Montse Amenós, 
que més endavant seran els respon-
sables del gran vaixell de Mar i cel i 
molts altres decorats i, tanmateix, ini-
cien el seu recorregut en el món del 
teatre musical. 

1981 - Nit de Sant Joan
Nit de Sant Joan és un musical que 
va sorgir de diferents exercicis d’im-
provisació, d’un text tendre i divertit 
de creació col·lectiva, d’un conte de 
Miquel Obiols i de les músiques d’en 
Jaume Sisa. La història transcorre 
durant la nit de Sant Joan, una de les 
nits més màgiques de l’any, i que en-
cara ho és més amb la cançó La nit de 
Sant Joan que va escriure Joan Lluís 
Bozzo.

1983 - Glups!
Glups! és un altre dels espectacles 
que marca el rumb de la companyia. 
Es tracta d’una comèdia musical ins-
pirada en els còmics del dibuixant 
francès Gérard Lauzier, el qual re-
presenta les misèries humanes que 
desgraciadament no han canviat en la 
nostra societat actual.

1986 - El Mikado
El Mikado és una opereta còmica en 
dos actes amb llibret de W. S. Gilbert i 
música d’A. Sullivan que va ser estre-

nada al Teatre Savoy de Londres l’any 
1885. Dagoll Dagom la va adaptar tot i 
la seva dificultat de traducció, duta a 
terme per Xavier Bru de Sala, que va 
haver d’adaptar tots els accents rít-
mics, la rima, els jocs de paraules que 
caracteritzen als autors de l’obra... A 
El Mikado ja es va haver de formar 
una companyia capaç de cantar les 
músiques d’opereta que necessitaven 
formació vocal dels actors. Per això 
es va crear una companyia on hi havia 
actors, cantants i ballarins, per poder 
equilibrar totes les disciplines. Aquest 
és el tipus de companyia que Dagoll 
Dagom ha anat creant posteriorment. 
Un grup on conflueixin les tres va-
rietats per fer-ne una obra completa. 
Actualment, ja hi ha actors especialit-
zats en teatre musical, que combinen 
les tres coses, però en aquell moment 
ho feien com podien i intercanviant 
disciplines entre les diferents perso-
nes del grup. De fet, en aquesta obra 
en Miquel Periel interpretava en Mi-
kado i  en Fun-Ya-Yao (noble de Tipú) 
i cantava tan bé com en sabia.

1988 - Mar i cel
Aquest any arribava el clàssic prefe-
rit de Dagoll Dagom: Mar i cel. Amb 
tot el pressupost invertit en un vaixell 
enorme i en una història d’amor trà-
gica, la companyia es va llançar a con-
vertir l’obra teatral Mar i cel d’Àngel 
Guimerà en el musical més prestigiós 
de Catalunya. Amb Àngels Gonyalons 
i Carlos Gramaje als papers protago-
nistes, l’obra va robar el cor de tots els 
espectadors, convertint el musical en 
un clàssic català que més endavant es 
repetiria l’any 2004, el 2014 i, molt es-
peradament, aquest 2024.

1992 - Flor de nit
Flor de nit és un altre dels grans èxits 
de la companyia. El nom del musical 
el dona el nom del cabaret protago-
nista situat a l’avinguda del Paral·lel 
de Barcelona, on un triangle amorós 
entre l’anarquista Quimet, una noia 
obrera que es diu Rosa i un intel·lec-
tual de l’alta burgesia, en Renyals, 
confluirà durant els anys d’entre gue-
rra i recorrerà la història i els canvis 
polítics de Barcelona. El títol també és 
una metàfora de la flor de nit, flor que 
de dia es tanca i de nit s’obre i deixa 
anar el seu perfum i, tanmateix, de 
la doble vida i doble conducta d’una 

50 anys
DAGOLL DAGOM
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ciutat canviant. En aquest espectacle 
tornem a sentir les músiques increï-
bles de Guinovart i un text excel·lent 
de Manuel Vázquez Montalbán.

1993 - Oh Europa!
Arriba un punt on Dagoll Dagom ha 
d’anar més enllà de l’escenari i po-
sar-se a davant de les càmeres a gra-
var sèries per poder aconseguir di-
ners per produir espectacles. És per 
això que la companyia va decidir fer 
una sèrie que tracta sobre una cone-
guda entitat bancària que organitza 
una rifa entre els seus clients. El pre-
mi és un viatge en autocar als dotze 
països que formen la nova Unió Euro-
pea. Els dotze afortunats guanyadors 
marxen a recórrer Europa, conduïts 
per una guia inexperta i un xofer cri-
daner i, a partir d’allà anem coneixent 
els diferents personatges, que són tots 
molt diferents, les seves aventures i 
les seves vivències mentre cada capí-
tol passegen per un país diferent.

2008 - Aloma

L’any 2008 va ser la celebració del 
centenari del naixement de l’escrip-
tora Mercè Rodoreda, la novel·lista 
catalana contemporània més univer-
sal. És per aquest motiu que Dagoll 
Dagom va fer una coproducció amb el 
TNC i van crear el musical basat en 
la novel·la Aloma de l’autora. Una his-
tòria sobre una noia que es diu Alo-
ma, que té 17 anys i que s’enamora de 
Robert, un home madur i que és un 
parent llunyà. La seva relació d’apro-
ximadament un any passa de l’amor 
a l’odi, ja que Aloma, protagonitzada 
per l’actriu Julia Möller, viu una rea-
litat molt diferent de la de qualsevol 
noia de la seva edat. Quan la relació 
acaba en fracàs total, Aloma ha d’en-
carar el futur amb força perquè ha de 
tirar endavant el fill que espera. 

2011 - Cop de rock
En aquest punt, Dagoll Dagom es va 
ajuntar amb tres companyies més 
(3xtr3s, Ritme Dansa i Ten Produc-
tions) per produir Cop de rock, un 
musical dedicat al Rock Català. Estre-

nat el 2011, el musical està estructu-
rat a partir de les cançons imprescin-
dibles de la història musical del que 
es va anomenar Rock Català, que va 
sorgir als anys 90 del segle XX. Recull 
cançons de Brams, Els Pets, Gossos, 
Lax’n’busto, Sau, Sopa de Cabra, Bars 
i Glaucs, entre altres grups, per expli-
car aquest moviment musical i la seva 
generació.

2016 - Scaramouche
Basada en la novel·la homònima 
de Rafael Sabatini i en la pel·lícula 
homònima de 1952, el musical Scara-
mouch està ambientat a la França re-
volucionària del segle XVIII i inclou 
elements de La comèdia dels errors 
de Shakespeare i de la commedia de-
ll’arte. Joan Lluís Bozzo explica la 
història de dos germans bessons se-
parats des de la seva infantesa: René, 
un noi amb molt de talent que viu en 
una companyia de teatre de Comedia 

La música de l’espectacle es basa en 
l’obra de Lluís Llach, un artista molt 
estimat a Catalunya i que lliguem amb 
Shakespeare amb les seves metàfores 
inspiradores que uneixen els seus 
universos. Així conflueix la història 
d’una nena en un camp de refugiats 
que plora desconsoladament perquè 
ha perdut els seus pares i es troba amb 
un personatge fantàstic que la conso-
la explicant-li la història de Pèricles.

2023 - L’alegria que passa
L’últim espectacle de creació de la 
companyia es va estrenar aquest pas-
sat 2023 al Teatre Poliorama. L’ale-
gria que passa és un clàssic del nostre 
univers teatral, escrita per Santiago 
Rusiñol (1861-1931) i estrenada al Tea-
tre Romea l’any 1898. Una obra que 
Dagoll Dagom va recuperar i en va 
fer un musical que ha estat reconegut 
per l’audiència i que ha robat el cor de 
tots els espectadors.

Així doncs, si alguna de les històries 
no us ha deixat indiferents, en Jau-
me Sisa és el vostre ídol o voleu veure 
l’Àngels Gonyalons ballant cabaret, 
podeu recuperar moltes de les obres 
en format vídeo, escoltar-ne les seves 
meravelloses cançons o llegi r-ne les 
adaptacions escrites de Dagoll Da-
gom.

de’ll Arte i amant d’una actriu anome-
nada Camila; i Louis, un intel·lectual 
que ha estat adoptat pel Marquès de 
l’Echalonne i s’encarrega de la biblio-
teca del palau i viu enamorat d’Olym-
pia, que és la promesa del marquès. 
Els personatges viatgen a París, on 
trobaran els seus destins i, mentres-
tant, en aquest context de revolta i 
canvis, Scaramouche, un heroi em-
mascarat, esdevindrà el defensor del 
poble que escriurà pamflets revolu-
cionaris i s’enfrontarà amb l’aristo-
cràcia donant esperança a tothom.

2018 - Maremar
L’any 2018 Dagoll Dagom torna a aga-
far un gran autor, aquesta vegada de 
la literatura universal, considerat per 
molts “el dramaturg més gran de tots 
els temps”, Shakespeare, i n’adapta 
la seva obra Pèricles, príncep de Tir, 
que mai havia estat representada ni 
a Catalunya ni a l’Estat Espanyol. 

Escaneja el codi QR i escolta tota 
la banda sonora de la companyia!

Mar i cel

Maremar

Scaramouche
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Gonyalons, mentre que Saïd va ser interpretat per 
Carlos Gramaje. En les següents versions, l’han 
protagonitzat Elena Gadel, el 2004, i Ana San Mar-
tín, l’any 2014, i Carlos Gramaje, un cop més, l’any 
2004, i Roger Berruezo, el 2014, que van aportar els 
seus talents únics als personatges.

Aquesta última representació de Mar i cel serà pro-
tagonitzada per dos actors molt joves. Alèxia Pas-
cual, tercera finalista de la segona temporada d’Eu-
fòria, serà la nova Blanca als seus 22 anys, i Jordi 
Garreta, actor a l’obra de teatre El médico i en les 
sèries Cuéntame cómo pasó o Moebius, interpre-
tarà el nou Saïd, a l’edat de 26 anys.

El repartiment es completa amb Berta Luna com a 
l’estimat Idriss; Abel García com a Joanot; Albert 
Gràcia com a Hassèn; Xavi Fernández, que repe-
teix com a Don Carles; Eloi Gómez com a Ferran 
i arquebisbe Ribera; Clara Renom com a mare de 
Saïd i Teresa; Sergio Escribano com a Malek i sol-
dat; Candela Díaz com a Maria i dona morisca; Es-
teve Roig com a Osman i soldat; Cisco Cruz com a 
Salam, Baró de Dènia i soldat; Albert Mora com a 
Felip II Rei d’Espanya, Albanès i soldat; Anna Al-
borch com a Reina Margarida d’Àustria, Carme i 
dona morisca; Bittor Fernández com a Felip, Duc 
de Lerma i caporal; Estel Aparicio com a Saïd nen 
i Montserrat; Carme Giner com a Rosa i dona mo-
risca; Biel Llongueras com a Adberrahïm i Idriss II; 
Guillem Ripoll com a Mut i pare de Saïd, i Guillem 
Fole com a Mohamed i soldat.

Les entrades de Mar i cel ja estan a la venda i fins al 
moment ja se n’han venut 75.000.
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L’últim ‘Mar i cel’ de Dagoll Dagom  
La companyia s’acomiada dels escenaris tornant a pujar al Teatre Victòria amb la quarta 
reposició de ‘Mar i cel’

Aquest 14 de setembre torna a l’escenari del Teatre 
Victòria de Barcelona el clàssic de Dagoll Dagom: 
Mar i cel. Un musical que acomiada la companyia 
després de cinquanta anys de trajectòria, tren-
ta-quatre produccions teatrals i cinc produccions 
televisives, i que coincideix amb la celebració del 
centenari de la mort de l’escriptor Àngel Guimerà, 
autor de l’obra Mar i cel que va inspirar aquest mu-
sical. La direcció original va ser de Joan Lluís Boz-
zo, però enguany serà a càrrec d’Anna Rosa Cisque-
lla i Miquel Periel.

El recorregut del musical
El musical es va estrenar per primera vegada el 7 
d’octubre de 1988 al Teatre Victòria de Barcelona 
i va tenir un gran èxit. Des de la seva interpretació 
inicial, Mar i cel s’ha representat en diverses oca-
sions, consolidant el seu lloc en la història del tea-
tre català ( jo diria, fins i tot, que és el musical més 
emblemàtic de Catalunya). Després de la primera 
representació el 1988, el musical va ser remuntat 
el 2004 i de nou el 2014, donant a veure la seva 
rellevància i atractiu per a les noves generacions 
d’espectadors. Fins al moment, les funcions de 
Mar i cel sumen 1.219.535 espectadors, dels quals 
uns 180.000 són estudiants, i amb un total de 1.300 
funcions. Dagoll Dagom ha portat l’obra a diferents 
teatres a Catalunya i Espanya, consolidant la seva 
fama. Aquest 2024, vol tancar el cercle fent l’últi-
ma representació de l’espectacle, i concloure així 
50 anys del recorregut de la companyia.

La història
L’obra es basa en l’obra teatral homònima escrita 
per Àngel Guimerà, un dramaturg català del segle 
XIX, que és un pilar de la dramatúrgia catalana. La 
seva obra, estrenada al Teatre Romea de Barcelona 
el 7 de febrer de 1888, va ser un èxit immediat i es 
va arribar a traduir en vuit llengües. Dagoll Dagom 
la va transformar i la va convertir en un musical.

La història se centra en el conflicte entre cristians i 
musulmans a l’Espanya del segle XVII, un moment 
de gran tensió entre cultures i que va acabar amb 
l’expulsió del regne d’Espanya de 300.000 moris-
cos decretada per Felip III l’any 1609. Saïd, un pi-
rata musulmà, és el capità d’un vaixell algerí que 
ha capturat una nau cristiana. Durant la lluita per 
l’abordatge del vaixell hi ha hagut diversos morts i 
ferits, però el botí i els presoners són de gran valor, 
per tant, podran vendre’ls o demanar-ne un rescat. 
Entre els capturats, hi ha el personatge de la Blan-
ca, una jove cristiana, a qui en un moment donat 
Saïd demana que li curi les ferides. Mar i cel és una 
història d’amor impossible. Un “Romeu i Julieta” 
número dos. Un corsari morisc i una noia cristiana. 
Un món vist des d’orient i un món vist des d’occi-

dent. Saïd i Blanca s’enamoren malgrat les seves re-
ligions enfrontades, que ceguen i no deixen l’orgull 
i la revenja a part. Una lluita constant i eterna entre 
cultures, que té molts paral·lelismes amb el nostre 
món actual i que provoca un amor tràgic.

La música
La música de Mar i cel és un dels elements més 
icònics del musical, amb composicions que reflec-
teixen la tensió i el drama de la història. El compo-
sitor Albert Guinovart va ser l’encarregat de crear 
la banda sonora de l’obra, i les cançons s’han tornat 
molt populars entre els seguidors del teatre mu-
sical a Catalunya. A més, la música és en directe; 
aquesta última vegada serà tocada per una orques-
tra de tretze músics. En aquesta última versió, la 
direcció musical la duran a terme Joan Vives i Ser-
gi Cuenca.

El text
El text del musical va ser a càrrec de l’escriptor 
català Xavier Bru de Sala i segueix de prop l’obra 
original d’Àngel Guimerà, amb adaptacions per re-
flectir l’estil de Dagoll Dagom i el format musical.

Els protagonistes 
En cada reposició, el musical ha comptat amb un 
elenc diferent, aportant noves interpretacions i 
matisos als personatges. A la primera versió, la 
protagonista Blanca va ser interpretada per Àngels 

50 anys
DAGOLL DAGOM

Repartiment de Mar i cel 2024 ARXIU

Alèxia Pascual i  Jordi Garreta 
protagonitzaran ‘Mar i cel’ 2024

EVA OJALVO
Barcelona
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Al començament de la companyia 
va haver-hi el debat de fer el teatre 
en català o en castellà?
No, no, nosaltres érem catalans, ens 
expressàvem en català i el teatre el 
fèiem en català. No va ser mai objecte 
de debat això. L’únic és que quan sor-
tíem fora dels països catalans, alesho-
res sí que ho traduíem al castellà. 

I quines han sigut les influències de 
Dagoll Dagom? Qui els ha influït?
Home, el teatre independent dels 
anys 60-70: totes les obres de teatre 
que havia fet, per exemple, la com-
panyia Adrià Gual, amb la direcció del 
Ricard Salvat; Els Joglars també ens 
havien influït; els Comediants. Tota 
la fornada del teatre independent que 
havia sorgit a finals dels anys 60, co-
mençaments dels anys 70, ens havien 
influït molt.

Considera que hi ha prejudicis so-
bre el teatre musical?
No, jo crec que no. El que passa és que 
el teatre musical és molt més compli-
cat de fer que el teatre parlat només,  
el teatre de text. Perquè has de comp-
tar amb tota la part de la música i del 
cant. Ja que moltes vegades pots re-
unir una companyia que ho faci molt 
bé a nivell de text, però on no hi hagi 
ningú que tingui ni idea de cantar. I 
després, l’orquestra, i després, també 
en alguns musicals, la part de dansa, 
la coreografia... Vull dir, és un teatre 
amb el que tot el procés és molt més 
complicat, també. Ara, això fa que tin-
guin més públic, crec.

I creu que fer teatre musical de 
masses en català és factible?
Sí. Jo penso que Mar i cel és una molt 
bona demostració que es pot fer un 
teatre musical de gran abast popular i 
comercial. Sí, sí. Mar i cel i gairebé tot 
el que hem fet nosaltres ho demostra.

Com creu que ha evolucionat el 
teatre musical a Catalunya? Creu 
que té un bon futur i que n’heu si-
gut referents?
Jo crec que sí, que Dagoll Dagom ha 
estat un referent de la creació del tea-
tre musical i ara, doncs, hi ha moltes 
escoles que s’hi dediquen. Hi ha una 
formació actoral molt més gran de 

cara al teatre musical que quan vam 
començar, que una mica vam haver de 
buscar actors que cantaven i cantants 
que actuaven. I ara, en canvi, gràcies a 
escoles com, per exemple, l’Eòlia, que 
és l’escola en què nosaltres estem im-
plicats, hi ha molta atenció al teatre 
musical i jo crec que té un bon futur.

I quin consell donaria a les com-
panyies de teatre musical que es-
tan sorgint ara?
Que mirin de fer uns productes tan 
ben treballats com sàpiguen i pensant 
que puguin agradar a tots els públics. 
Perquè si el que fan només agrada a 
un segment determinat de públic, 
aleshores limiten molt les seves pos-
sibilitats. Que pensin en tots els pú-
blics. 

I creu que hi ha actualment com-
panyies que són successores de 
Dagoll Dagom o persones que fan 
coses en la mateixa línia? 
Home, jo crec que sí. Jo crec que mol-
ta de la gent que actualment es dedica 
al teatre musical, com per exemple, el 
director musical i cantant Daniel An-
glès, que també ha fet grans musicals, 
o companyies com l’Egos Teatre, han 
tingut Dagoll Dagom com a referents, 
sí.

“El teatre no pot fer gaires distincions, 
el teatre ha de buscar el gran públic, si vol 
sobreviure econòmicament”

Entrevista a Joan Lluís Bozzo, soci director de Dagoll Dagom

50 anys
DAGOLL DAGOM

“Nosaltres érem catalans, 
ens expressàvem en ca-
talà i el teatre el fèiem en 
català. No va ser mai ob-
jecte de debat això”
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Joan Lluís Bozzo. ARXIU



La companyia ha anunciat que hi 
haurà diverses celebracions per la 
commemoració dels 50 anys de tra-
jectòria i l’acomiadament dels esce-
naris de Dagoll Dagom

El primer acte serà la gala La gran nit 

de Dagoll Dagom, que tindrà lloc l’11, 
12 i 13 de juliol dins la programació 
del Festival Grec, un festival interna-
cional que es du a terme a Barcelona, 
que combina teatre, música, dansa i 
circ. 

La gala serà presentada per Daniel 
Anglès i durant l’espectacle es podran 
veure escenes i escoltar les músiques 

Més sorpreses per als seguidors de Dagoll Dagom

50 anys
DAGOLL DAGOM
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més conegudes del llarg recorregut 
de la companyia, acompanyades per 
la instrumentació de l’Original Soun-
dtrack Orchestra i actors i actrius que 
han passat per les diferents funcions 
de la companyia.

La commemoració també comptarà 
amb una exposició en diferents espais 
del Teatre Victòria (teatre que acu-

llirà l’última representació de Mar 
i cel) que repassarà la trajectòria de 
Dagoll Dagom a través de fotografies, 
textos, materials i vestuaris.

Finalment, s’editarà un disc en for-
mat vinil on s’hi podran escoltar les 
cançons més reconegudes, moltes 
convertides en himnes de la cultura 
musical catalana, de Dagoll Dagom.

EVA OJALVO Girona

Alguns dels hits que podria contenir el vinil de Dagoll Dagom
ELABORACIÓ PRÒPIA



Un llegat innegable
Dagoll Dagom celebra cinquanta anys de trajectòria, deixant una empremta 
profunda en la cultura catalana i transformant el teatre musical a Catalunya

Quan parlem de teatre a Catalunya, és 
impossible no mencionar Dagoll Da-
gom. Aquesta companyia, fundada el 
1974, ha deixat una empremta inde-
leble en la cultura catalana i ha estat 
un referent indiscutible en l’escena 
teatral. Amb cinc dècades de trajec-
tòria, Dagoll Dagom no només ha en-
tretingut generacions de públic sinó 
que també ha redefinit el concepte de 
teatre musical en la nostra llengua.

El llegat de Dagoll Dagom és ric i di-
vers. Des dels seus inicis amb obres 
com No hablaré en clase fins a clàs-
sics indiscutibles com Mar i cel, han 
sabut combinar magistralment la na-
rrativa, la música i la posada en esce-
na per crear espectacles que ressonen 
amb l’ànima del públic. Han aconse-
guit fer del teatre un espai on la màgia 
i la realitat es troben, oferint històries 
que reflecteixen tant la nostra his-
tòria col·lectiva com els nostres som-
nis individuals.

El reconeixement que ha rebut la 
companyia al llarg dels anys és un tes-
timoni del seu impacte. Premis Max, 
Butaca i Gaudí han aplaudit la seva 
creativitat i la seva capacitat de rein-
ventar-se. Però més enllà dels guar-
dons, el seu veritable èxit es troba en 
la connexió emocional que han esta-
blert amb el públic. Qui no recorda 
amb nostàlgia l’emoció de veure Flor 
de nit o Cop de rock? Cada producció 
de Dagoll Dagom és un esdeveniment 
esperat amb il·lusió i expectació, una 
promesa de qualitat i passió.

Ara, el panorama teatral català s’om-
ple de nostàlgia i reconeixement 
mentre celebrem el cinquantè aniver-
sari i la baixada de taló d’una de les 
companyies més emblemàtiques de 
la nostra cultura. Però aquest adeu no 
és un comiat trist. És un moment per 
celebrar l’herència que deixen enrere 
i per reconèixer els nous talents i les 
noves generacions que prenen el re-
lleu de la feina feta, que ha inspirat 
molts joves a formar-se en aquestes 
disciplines (el teatre, la música, la 
dansa i la dramatúrgia) i a no deixar 
de perseguir els seus somnis. Figures 
com, per exemple, enfocant-nos en 
l’últim espectacle de la companyia, 

L’alegria que passa, l’Ariadna Peya, en 
Marc Rosich i l’Andreu Gallén, que 
han demostrat amb escreix que tenen 
les eines per continuar amb el llegat 
de Dagoll Dagom. Peya, amb la seva 
habilitat per combinar dansa i teatre 
de manera orgànica i captivadora; Ro-
sich, amb la seva ploma aguda i sensi-
ble; i Gallén, amb la seva capacitat de 
crear atmosferes musicals que emo-
cionen i complementen perfectament 
la narració escènica.

La influència de Dagoll Dagom s’estén 
més enllà dels teatres. Han creat jun-
tament amb Tricicle l’escola Eòlia, un 
Centre Superior d’Art Dramàtic on es 
poden cursar estudis dels àmbits del 
teatre, el musical, la dramatúrgia, el 
cant i la dansa, creant així noves for-
nades d’artistes cada vegada més pre-
parats. Han contribuït a la formació 
d’un públic fidel i crític, capaç d’apre-
ciar el bon teatre i de reconèixer l’es-
forç i la dedicació darrere de cada 
producció. Han mostrat que el teatre 
pot ser una eina poderosa de canvi i 
reflexió. I han deixat una empremta 
innegable en la cultura catalana.

A mesura que ens acomiadem de Da-
goll Dagom, fem-ho amb un agraï-
ment profund. Agraïm els moments 
màgics, les rialles, les llàgrimes i les 
cançons que no podrem deixar de ta-
ral·lejar. Celebrem la seva història i 
esperem amb il·lusió el futur del tea-
tre català.

L’esperit de Dagoll Dagom no desapa-
reix, sinó que es transforma i es reno-
va, assegurant-se que el teatre català 
continuarà sent un referent d’inno-
vació, qualitat i passió. Que s’abaixi 
el taló per Dagoll Dagom, però que la 
seva màgia ens continuï captivant du-
rant molts anys més.

50 anys
DAGOLL DAGOM
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Dagoll Dagom ha 
demostrat que el teatre 
pot ser una eina 
poderosa de canvi i 
reflexió. I han deixat una 
empremta 
innegable en la cultura 
catalana.

Equip de L’alegria que passa als premis de la Crítica

Joan Lluís Bozzo, Anna Rosa Cisquella i Miquel Periel

L’alegria que passa

DAGOLL DAGOM

ARXIU

ARXIU

EVA OJALVO Girona
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